

Open Letter to Canada's international cooperation organizations

February 2021



Dear colleagues, allies, and supporters of Canada's international cooperation sector,

Thank you for being a part of our work over the past year, as we have come together to share experiences and ideas, discussing avenues of collective anti-racist action. As international cooperation practitioners, we are personally and professionally dedicated to advancing the mandates of our organizations, supporting our partners, and improving a sector that tirelessly aims to contribute to a healthier, safer, more equitable and sustainable world for us all. Working in the Canadian context, we are also aware of the different forms of privilege and responsibility to address the harms of racist bias, which continue to exist in processes, institutions and international systems.

Cooperation Canada convened an advisory group beginning in summer 2020, following a survey shared among its 90 member organizations. Since then, this advisory group has aimed to provide a platform from which our collective approaches to anti-racism can take shape. We have engaged in this work from a place of empathy but also the recognition that our sector must effectively prioritize deliberate anti-racist efforts. Guided by the principle of collective action, we have outlined a Framework for Anti-racism Efforts of Canada's International Cooperation Sector that reflects our institutional commitments and guides our sector's accountability towards this work. We have convened many forums, troubleshooting together, relying on our informal networks of specialists, calling upon advice and feedback from colleagues, friends, and allies both in Canada and globally.

Throughout these consultation processes, we have done our best to ensure open channels of communication, allowing everyone to suggest improvements for the Framework. We have joined coalition meetings, called upon participants to lean into discussions that can feel uncomfortable, examine our personal privileges and ability to enact positive change, and urged us all to embrace the destabilizing shifts that come with any real change. This process is far from finished. However, after months of listening and learning, we are ready to present the last iteration of our sector's Anti-racism Framework and invite your organization to sign-on.

We hope that by committing to this Framework, you are signalling your readiness to learn, work with others, and invest in promoting processes, policies, systems, and organizational discussions that contribute to a more anti-racist sector. We know that our sector, guided by international human rights declarations, values of equality, justice, solidarity, and sustainability, must continuously improve in advancing social and racial justice. As a signatory, you are signalling your readiness to do precisely that. Signatories will contribute to gathering data on our sector's anti-racism efforts, but also work together, through working groups, to foster collective learning, develop tools and policies, accelerate innovative approaches to racial justice, and overall strengthen individual and institutional capacity for anti-racist efforts.

This Framework is not perfect or final, nor is it our destination. This Framework, however, will provide a common ground, guiding instruments, and a momentum for a more anti-racist international cooperation sector. We invite you to sign on to the Framework, reach out to others to do the same, and engage with us moving forward. This is just the beginning, and we can't wait to begin this work with you.

In solidarity,

Anti-Racism Advisory Group

Preliminary list of signatories as of 5 February 2021:

- 
- Adventist Development and Relief Agency Canada
 - Alberta Council for Global Cooperation
 - Alternatives
 - Association Internationale pour le Partenariat Entreprises-ONG Canada
 - Association Québécoise des Organismes de Coopération Internationale
 - Atlantic Council for International Cooperation
 - British Columbia Council for International Cooperation
 - Canada Sierra Leone Friendship society
 - Canada World Youth - Jeunesse Canada Monde
 - Canadian Association for the Study of International Development
 - Canadian Audit and Accountability Foundation
 - Canadian Foodgrains Bank
 - Canadian Red Cross
 - CARE Canada
 - Carrefour International Bas-Laurentien pour l'engagement Social
 - Centre d'études et de Coopération Internationale
 - Clowns Sans Frontières
 - Coady International Institute
 - Comité de Solidarité/Trois-Rivières
 - Cooperation Canada
 - Crossroads International / Carrefour International
 - Cuso International
 - Développement, Expertise et Solidarité Internationale
 - Equitas
 - Fondation Paul Gérin-Lajoie
 - Global Health Projects, University of Calgary
 - Inter Pares
 - Inter-Council Network
 - IRIS Mondial
 - Islamic Relief Canada
 - Manitoba Council for International cooperation
 - Mennonite Economic Development Associates
 - Mission inclusion
 - Northern Council for Global Cooperation
 - Ontario Council for International Cooperation
 - Oxfam Canada
 - Oxfam-Québec
 - Partners In Health Canada
 - Presbyterian World Service & Development
 - Tearfund Canada
 - Tenth Church Vancouver
 - The Equality Fund
 - Ujeengo Global Community
 - United Church of Canada
 - Victoria International Development Education Association
 - World Renew
 - World University Service of Canada
 - World Vision
 - YMCA Canada

Lettre ouverte aux organisations de coopération internationale du Canada

Février 2021



Cher-e-s collègues, alliés et sympathisants du secteur canadien de la coopération internationale,

Nous vous remercions d'avoir participé à nos travaux au cours de l'année écoulée. Nous avons en effet uni nos efforts, nos expériences et nos idées, en vue d'envisager des possibilités d'action collective contre le racisme. En tant que praticiens de la coopération internationale, nous nous consacrons personnellement et professionnellement à faire avancer les mandats de nos organisations, à soutenir nos partenaires et à améliorer un secteur qui vise à contribuer à un monde plus sain, plus sûr, plus équitable et plus durable pour nous tous. Travaillant dans le contexte canadien, nous sommes également conscient-e-s des différentes formes de privilège et de responsabilité pour faire face aux méfaits des préjugés racistes, qui continuent d'exister dans les processus, les institutions et les systèmes internationaux.

À la suite d'une enquête menée auprès de ses 90 organisations membres, Coopération Canada a réuni un groupe consultatif à partir de l'été 2020. Depuis lors, ce groupe consultatif avait pour objectif de fournir une plateforme à partir de laquelle nos approches collectives de la lutte contre le racisme peuvent prendre forme. Nous nous sommes engagés dans ce travail en faisant preuve d'empathie, mais aussi en reconnaissant que notre secteur doit effectivement donner la priorité aux efforts délibérés de lutte contre le racisme. Sous l'impulsion du principe de l'action collective, nous avons défini un cadre pour les efforts de lutte contre le racisme du secteur de la coopération internationale du Canada qui reflète nos engagements institutionnels et guide la responsabilité de notre secteur dans ce travail. Nous avons convoqué de nombreux forums, en cherchant ensemble des solutions, en nous appuyant sur nos réseaux informels de spécialistes, en faisant appel aux conseils et aux réactions de nos collègues, ami-e-s et allié-e-s, tant au Canada que dans le monde.

Tout au long de ces processus de consultation, nous avons fait de notre mieux pour assurer des canaux de communication ouverts, permettant à chacun(e) de suggérer des améliorations pour le cadre. Nous avons participé à des réunions de coalition, appelé les participants à discuter en profondeur des questions qui peuvent mettre mal à l'aise, examiné nos privilèges personnels et notre capacité à opérer des changements positifs, et nous avons invité chacun-e d'entre nous à accepter les changements déstabilisants qui accompagnent tout changement réel. Ce processus est loin d'être terminé. Toutefois, après des mois d'écoute et d'apprentissage, nous sommes prêts à présenter la dernière version du cadre de lutte contre le racisme de notre secteur et à vous inviter à le signer.

Nous espérons qu'en vous engageant dans ce cadre, vous manifestez votre volonté d'apprendre, de travailler avec d'autres et d'investir dans la promotion de processus, de politiques, de systèmes et de discussions organisationnelles qui contribuent à un secteur plus antiraciste. Nous savons que notre secteur, guidé par les déclarations internationales des droits de la personne, les valeurs d'égalité, de justice, de solidarité et de durabilité, doit continuellement s'améliorer pour faire progresser la justice sociale et raciale. En tant que signataire, vous manifestez votre volonté de le faire. Les signataires contribueront à la collecte de données sur les efforts de lutte contre le racisme de notre secteur. Par ailleurs, les signataires feront partis de divers groupes de travail afin de favoriser l'apprentissage collectif, élaborer des outils et des politiques, accélérer les approches en matière de justice raciale et renforcer les capacités individuelles et institutionnelles de lutte contre le racisme.

Ce cadre n'est ni parfait, ni définitif, encore moins notre dernière étape. Toutefois, il fournira un terrain d'entente, des instruments d'orientation et un élan pour un secteur de la coopération internationale plus antiraciste. Nous vous invitons à signer le cadre, à tendre la main à d'autres pour qu'ils fassent de même et à vous engager avec nous pour aller de l'avant. Ce n'est que le début, et nous sommes impatients de commencer ce travail avec vous.

Solidairement,

L'équipe Consultatif Anti-Racisme

Liste provisoire des signataires au 5 février 2021

- 
- Adventist Development and Relief Agency Canada
 - Alberta Council for Global Cooperation
 - Alternatives
 - Association Internationale pour le Partenariat Entreprises-ONG Canada
 - Association Québécoise des Organismes de Coopération Internationale
 - Atlantic Council for International Cooperation
 - British Columbia Council for International Cooperation
 - Canada Sierra Leone Friendship society
 - Canada World Youth - Jeunesse Canada Monde
 - Canadian Association for the Study of International Development
 - Canadian Audit and Accountability Foundation
 - Canadian Foodgrains Bank
 - Canadian Red Cross
 - CARE Canada
 - Carrefour International Bas-Laurentien pour l'engagement Social
 - Centre d'études et de Coopération Internationale
 - Clowns Sans Frontières
 - Coady International Institute
 - Comité de Solidarité/Trois-Rivières
 - Cooperation Canada
 - Crossroads International / Carrefour International
 - Cuso International
 - Développement, Expertise et Solidarité Internationale
 - Equitas
 - Fondation Paul Gérin-Lajoie
 - Global Health Projects, University of Calgary
 - Inter Pares
 - Inter-Council Network
 - IRIS Mondial
 - Islamic Relief Canada
 - Manitoba Council for International cooperation
 - Mennonite Economic Development Associates
 - Mission inclusion
 - Northern Council for Global Cooperation
 - Ontario Council for International Cooperation
 - Oxfam Canada
 - Oxfam-Québec
 - Partners In Health Canada
 - Presbyterian World Service & Development
 - Tearfund Canada
 - Tenth Church Vancouver
 - The Equality Fund
 - Ujeengo Global Community
 - United Church of Canada
 - Victoria International Development Education Association
 - World Renew
 - World University Service of Canada
 - World Vision
 - YMCA Canada